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Hi va haver molt interès en la jornada tècnica ahir a Tàrrega.

l. peDrós

laia pedróS
❘ tàrrega ❘ A falta d’una setmana 
perquè finalitzi la declaració 
d’emergència cinegètica a Llei-
da per reduir la sobrepoblació 
de conills que danyen l’agri-
cultura, la conselleria d’Acció 
Climàtica va anunciar ahir que 
s’ha aconseguit abatre 393.300 
conills a Lleida en un any i un 
mes (des del 15 d’agost del 2022 
fins al passat 15 de setembre) i 
que en 60 de les 91 àrees pri-
vades de caça afectades es van 
aconseguir els objectius mínims 
establerts, que eren reduir la 
densitat d’aquesta espècie a 50 
conills per km2 segons el balanç 
provisional de com ha funcionat 
la declaració. L’objectiu inicial 
era abatre un total de 300.000 
exemplars.

Urgell i Segrià són les comar-
ques que van comunicar més 
danys i on es van registrar més 
captures. Altres comarques 
afectades per l’emergència ci-
negètica són la Noguera, el Pla, 

Abaten 393.300 conills en 13 mesos 
a Lleida, un 30% més del previst
Primer balanç provisional de la Generalitat després de la declaració de l’emergència 
cinegètica || Urgell i Segrià, les comarques que van notificar més danys en cultius

agricultura plagues animals

la Segarra i les Garrigues. An-
na Sanitjas, directora general 
de Gestió del Medi, va afirmar 
que “la declaració d’emergèn-
cia cinegètica ha funcionat bé, 
en el sentit que ens ha permès 
mantenir la pressió cinegètica 
sobre les poblacions de conills”, 
però va avançar que “ara és 
quan s’inicia realment el perí-
ode eficaç de control de poblaci-
ons, entre l’octubre i el febrer és 
necessari un treball estret entre 
totes les societats de caçadors 
amb el suport de l’administració 
per controlar i reduir de forma 
efectiva els danys dels conills”. 
Sanitjas també va indicar que 
preveuen tenir els resultats 
definitius a finals del mes d’oc-
tubre i va assegurar que “les 
mesures dutes a terme en els 
últims mesos han representat 
una resposta ràpida i eficient 
a tota la problemàtica d’aquest 
estiu de molts agricultors”. Una 
de les mesures més efectives 
han estat les batudes nocturnes 
amb els Rurals, que han permès 
capturar 18.200 exemplars amb 
116 sortides. Quant a la resta 
de conills abatuts, 368.000 cap-
tures són les comunicades pels 
propietaris de vedats i 7.100, 
les de Forestal Catalana, que 
va instal·lar gàbies trampa als 
terrenys de les 1.262 comuni-
cacions de danys ocasionats per 
part dels seus titulars a finques 
agrícoles.

n La Generalitat podria 
acordar l’execució subsidià-
ria de les mesures excepcio-
nals de gestió cinegètica si no 
s’aconsegueixen els objectius 
de reduir les poblacions en 
les àrees de caça pendents. 
Sanitjas va apuntar que “la 
declaració d’emergència ci-

negètica és una eina addici-
onal a la gestió i que s’han 
aplicat altres accions, com el 
suport als caçadors. El balanç 
es va fer ahir en el marc de 
la 20a edició de la Fira del 
Caçador de Tàrrega en una 
jornada a l’Escola Agrària 
de la ciutat.

previSió

La Generalitat podria intervenir 
en vedats per sota de l’objectiu

Un centenar de vehicles 
a MercOcasión de Fraga
❘ fraga ❘ Fraga acull aquest cap 
de setmana la XV edició de la 
fira MercOcasión, la fira del 
vehicles d’ocasió amb sis ex-
positors i un centanar de cot-
xes de segona mà i km zero.

Millores en la gestió 
forestal del Solsonès
❘ guixers ❘ El vicepresident de 
la Diputació Agustí Jiménez 
es va reunir amb l’Associa-
ció Forestal Vall de Lord per 
buscar nous punts de col·la-
boració i millorar la gestió 
forestal del Solsonès.

La sequera redueix la 
producció de bolets
❘ lleiDa ❘ La sequera ha redu-
ït la producció de bolets de 
l’agost i el setembre al Pi-
rineu. El 50% ja es dona per 
perduda i els experts creuen 
que la campanya es pot sal-
var si plou aquesta tardor.

Barruera obre les fires 
ramaderes del Pirineu
❘ la Vall De Boí ❘ Barruera acull 
aquest cap de setmana la 
XXIV fira ramadera i obre 
així la temporada de fires ra-
maderes del Pirineu aquesta 
tardor.

fauna investigació
acn

Investiguen la mort de desenes de peixos a la Pallaresa a Talarn
❘ talarn ❘ Els Agents Rurals i 
l’ACA investiguen la mort de 
desenes de peixos a la Noguera 
Pallaresa, al tram de Talarn, a 
pocs metres de la sortida del 

pantà de Sant Antoni. Hi desta-
quen espècies protegides com 
llimacs de riu, moltes truites 
autòctones o carpes. Els peixos 
morts localitzats oscil·len entre 

200 i 300 exemplars, encara 
que n’hi pot haver molts més 
que hagin estat arrossegats per 
l’aigua o amagats entre terra i 
roques.

edoussin
Resaltado
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c. SanS
❘ La seu ❘ La comissió territorial 
d’Urbanisme de l’Alt Pirineu 
va aprovar ahir una modifi-
cació del planejament munici-
pal d’Organyà per facilitar el 
desenvolupament de la primera 
fase del polígon industrial Els 
Vilansats d’aquest municipi de 
l’Alt Urgell. L’alcalde, Celestí 
Vilà, va explicar que el tràmit 
permetrà iniciar els treballs per 
urbanitzar la zona “entre els 
mesos de maig i juny” de l’any 
que ve. El polígon serà, amb 
34 hectàrees de superfície, el 
més gran de la comarca de l’Alt 
Urgell. El desenvolupament del 
primer dels subsectors perme-
trà posar a disposició del sec-
tor industrial una superfície de 
66.392 metres quadrats mentre 
que la resta no es desenvolupa-
rà fins que el primer “estigui 
parcialment consolidat i hagi 
estimulat l’interès d’altres em-
preses” per instal·lar-s’hi.

D’altra banda, el departa-
ment de Territori va anunciar 
ahir que estendrà el programa 
Arrelament, que persegueix la 
fixació de la població i la igual-
tat d’oportunitats, en els quatre 
municipis que formen part del 
sistema urbà d’Organyà i que 
són Cabó, Coll de Nargó, Fígols 
i Alinyà i Organyà. 

Aquest territori, amb 1.708 
habitants repartits entre els 
quatre municipis (abasten 
34.606 hectàrees), ha perdut 

un 14,6 per cent de població 
des de l’any 2011. El progra-
ma s’implementarà durant tres 
exercicis. Es desenvoluparà en 
dos fases i treballarà aspectes 
com l’accés a l’habitatge, l’ac-
tivitat econòmica o la mobili-
tat i l’accessibilitat. L’alcalde, 
Celestí Vilà, va explicar que 
esperen poder rehabilitar di-

versos habitatges per posar-los 
en règim de lloguer.

Centre de dia de Vilaller
La Comissió d’Urbanisme va 

donar llum verda a més a un 
canvi en el planejament mu-
nicipal de Vilaller que perme-
trà la implantació d’un centre 
de dia per a la gent gran en el 
municipi. 

El servei ocuparà els baixos 
d’un edifici d’habitatges situat 
al número 1 del carrer Alta Ri-
bagorça i que actualment acull 
un consultori mèdic. També 
ocuparà part dels espais lliures 
que hi ha situats just davant de 
l’edifici.

Aval d’Urbanisme al polígon 
més gran de l’Alt Urgell
Els Vilansats d’Organyà, que tindrà 34 hectàrees i les obres, a la 
primavera || Programa per fixar població en quatre municipis

urbanisme sòl industrial

arrelament
Programa de Territori per 
facilitar l’accés a l’habitatge 
a Cabó, Coll de Nargó, 
Fígols i Organyà

comissió d’Urbanisme de l’alt Pirineu i aran.

aCN

❘ LLeiDa ❘ El president de la Di-
putació, Joan Talarn (ERC), va 
criticar ahir l’impuls per part 
de l’alcalde de Lleida, Fèlix 
Larrosa, d’una comissió per a 
Rodalies a Lleida i va defen-
sar el paper que desenvolupa 
la comissió impulsada per la 
mateixa institució provincial 
el 2020. Talarn va afirmar que 
aquesta última ha permès obte-
nir millores en el servei gràcies 
a la col·laboració entre la Ge-
neralitat, l’Estat, la Diputació, 
dotze ajuntaments, sis consells 
comarcals, cambres de comerç 
i sindicats. Talarn es va mostrar 
“sorprès” pel grup de treball 
que promou Larrosa i va dir 
que “cal aprofundir en la feina 
feta” fins ara i “no obrir més 
fronts”. L’alcalde de Lleida va 
convocar a una reunió la pri-

mera setmana d’octubre amb 
els seus homòlegs a Mollerussa, 
Tàrrega, Cervera, Balaguer, 
Tremp i les Borges. Larrosa, de 
fet, ja en va promoure una el 
2021 quan estava en l’oposició 

de la Diputació i de la Paeria. 
Així mateix, el PSC va dema-
nar a la junta electoral al maig 
suspendre una comissió con-
vocada per Talarn, però ho va 
rebutjar. Aquesta setmana, l’al-
calde de Lleida va tenir la inici-

ativa després de reunir-se amb 
el president de Renfe, Raúl 
Blanco, a qui va demanar més 
freqüències a Lleida. Després 
de la convocatòria de Larrosa 
(PSC), l’alcaldessa de Tàrrega, 
Alba Pijuan, va lloar qualsevol 
proposta que serveixi per mi-
llorar Rodalies però va apel·lar 
a sumar esforços i va dir que la 
comissió de la Diputació és “in-
clusiva”. L’alcalde de les Bor-
ges, Josep Farran (Borges per 
la República), també va aplau-
dir la proposta si serveix per 
“desencallar” la millora de les 
línies de tren. En canvi, l’alcal-
de de Bell-lloc i president del 
consell del Pla d’Urgell, Carles 
Palau (ERC), va reivindicar el 
paper dels altres municipis en 
les comissions i va defensar la 
de la Diputació.

Talarn critica la comissió de 
Rodalies impulsada per Larrosa
Reivindica el paper de la que va constituir la Diputació el 2020

comunicacions trens

Polèmica
el 2021, el PsC ja va crear 
un organisme paral·lel i al 
maig va provar d’anul·lar 
una convocatòria provincial

c. SanS
❘ La seu ❘ El consell comarcal 
de l’Alt Urgell valora repe-
tir el contracte de la línia de 
transport a la demanda nú-
mero 15, que uneix la Seu 
d’Urgell i Sort. L’organisme 
ha consultat els seus serveis 
jurídics després que el Tribu-
nal Català de Contractes del 
Sector Públic hagi estimat un 
recurs contra l’adjudicació, 
presentat per un dels dos lici-
tants l’any 2022. La resolució 
no especifica com resoldre la 
situació. 

Segons l’escr it , el de-
mandant, J.V.G., sol·licita la 
“nul·litat” de l’adjudicació 
a favor de L.O.C. per “irre-

gularitats” en el procés. La 
presidenta del consell, Jose-
fina Lladós, va explicar que 
ara per ara “la línia està sent 
operada pel guanyador del 
concurs”. El demandant de-
nuncia que l’oferta guanya-
dora “no s’ajusta” a les con-
dicions del concurs perquè 
va presentar dos ofertes de 
vehicles i un no “el tenia dis-
ponible”, per la qual cosa “no 
va presentar” documentació 
com l’assegurança, el permís 
de circulació o la llicència 
municipal. Ara estudien si 
convoquen un nou concurs 
o exclouen l’oferta guanya-
dora i el concurs s’adjudica 
al recurrent.

L’alt urgell estudia 
anul·lar l’adjudicació 
d’una línia de transport

serveis transport a la demanda

edoussin
Resaltado
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